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[Knud Nielsen.] 
for et år ad gangen. Jeg vil gerne hertil sige, 
at en punktvis adgangsbegrænsning auto- 
matisk i sig vil have en tendens til at ud- 
vikle sig til en generel adgangsbegrænsning, 
idet de afviste studerende vil søge over i 
nabofag og øge presset her. Det er det, vi ser 
et eksempel på ved behandlingen her i dag. 
Vi har hidtil haft en punktvis adgangsbe- 
grænsning ved de andre højere læreanstal- 
ter, og den overføres nu til universiteterne. 

Hvad angår en tidsbegrænset adgangsbe- 
grænsning, vil denne på samme måde i sig 
have en tendens til at blive permanent på 
grund af de kødannelser, der opstår. 

\ Knud Bro: Hr. Knud Nielsen fremhæve- 
de, at en sådan punktvis geografisk ad- 
gangsbegrænsning kunne have en tendens 
til, som han frygtede, at udvikle ,sig. Jeg vil 
gerne til det sige, at det kan jeg ikke afvise, 
men det er så folketingets og ministerens 
opgave at sørge for, at loven bruges efter 
den hensigt, vi har lagt i den. Jeg vil også 
gerne understrege, at. mod det argument 
taler, hvad jeg synes er meget væsentligt, at ; 
vi som allerede fremhævet af flere ordførere 
er pisket til at erkende, at der kan kun sidde 
én på hver stol. Der er her: tale om, at 
indse, at i visse tilfælde kommer der en 
sådan udvikling, at vi er nødt til at tage 
hensyn til det, 

I øvrigt vil jeg gerne gøre en enkelt be- 
mærkning til ministeren. Jeg vil gerne takke 
ministeren. Jeg forstod, at man arbejdede 
meget hårdt med at komme med et forslag 
om en samlet styring af de højere uddannel- 
ser. Det takker jeg for, og jeg vil også gerne 
takke for ministerens tilsagn om, at man 
fortsætter udbygningen af universitetscen- 
tertanken bl. a. i Odense. Jeg har talt, med 
studenter, som har været bekymret for, om 
man nu blev glemt ved udbygningen og 
opførelsen af flere andre universiteter, men 
jeg er glad for at kunne berolige med, at 
centertanken de steder, hvor vi allerede har 
planlagt det, ikke vil blive droppet. 

Kjær Rasmussen: Undervisningsministe- 
ren siger til mig, at det er fri fantasi, når jeg 
vil sætte dette forslag 홢 i forbindelse med en 
svag nedgang i studentertallet i de i tekniske 
fag. Jeg tror ikke, at jeg var spor hysterisk, 
når jeg udtalte mig som jeg gjorde, for ser 

man procentvis på det, er nedgangen faktisk 
katastrofal. Hvis man ser på immatrikulati- 
onstallene, f. eks. ved Danmarks tekniske 
højskole, som jeg står med her, fremgår det, 
at i 1960 optoges 12,6 pet. af studentertil- 
gangen på DtH. I 1965 var procenten alle- 
rede faldet til 8,9, i 1969 er den så steget lidt 
igen til 9,5. Men der er i virkeligheden tale 
om en meget katastrofal nedgang. Der er 
ikke engang tale 'om, at tallet er konstant i 
forhold til f. eks. 1960. Det er det vi påpeger 
er en farlig udvikling for det kapitalistiske 
samfund, og derfor ser vi det foreliggende 
forslag som en mulighed, ministeren vil 
skaffe sig for at kunne dirigere nogle studen- 
ter f. eks. fra de samfundsvidenskabelige 
studier over til de tekniske studier. , 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg synes, hr. Kjær Rasmussens sidste fan- 
tàsifulde bemærkninger blot skal have 
denne tilføj else: hvis hr. Kj ær Rasmussen 
virkelig mener, at udviklingen er til skade 
for det kapitalistiske samfund; hvorfor er 
han så så ivrig for at få forslaget ændret? 

Må jeg sige til hr. Knud Bro, der rejste 
spørgsmålet om universitetscentertanken i 
Odense, at jeg også har set bemærkningerne 
i fynske blade, og jeg vil derfor gerne be- 
nytte lejligheden til at sige, a t  de planer, der 
ligger for dette universitetscenters udbyg- 
ning, arbejdes der med, og det er tanken, at 
centret skal udbygges, som planerne egent- 
lig er tænkt. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
henvises til udvalget for undervisning og 
uddannelse. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedta- 
get. (Ophold). Det er vedtaget. 

Der er ikke mere på dagsordenen. 

I skrivelse af dags dato meddeler arbejds- 
ministeren, at han ønsker i henhold til § 19, 
stk. 3 i forretningsorden for folketinget at 
give tinget en redegørelse om gæstearbejder- 
problemerne så vidt muligt onsdag den 9. 
d. m. umiddelbart efter spørgetiden, 
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, [ F o r m a n d e p . . ]  "  '  :  
Folketingets næste møde'afholdes i mor- 

gen, onsdag den 9. december, kl. 13 med 
følgende dagsorden: 

1), Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

2) Spørgsmål, til ministrene. 

3) Redegørelse af arbejdsministeren* : 

4) Anden behandling dl: : 

. Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 

5) Anden behandling a/.' :> . 

Forslag til toldlov. ' 

6) Første behandling af: 

Forslag til folketingsbeslutning om Dan- 
marks opsigelse af konventionen af 14. 
juni 1962, vedrørende oprettelsen af en 
europæisk rumforskningsorganisation, 
( E S R O ) . .  ; 

7) Første. behandling af: ?홢 , : 

Forslag til lov om ændring af lov om for- 
svarets organisation m. v. [Af Kjeld 
Olesen m. fl.]. 

8) Første behandling at: 
Forslag til lov om ændring af lov om for- 

svarets personel [af Kjeld Olesen m. fl.]. 

Mødet hævet kl. 16.30. 

36. møde« 

Onsdag den 9. december kl. 13. 

Anden næstformand (Ilanne Budtz):,! 
skrivelse af dags dato meddeler landbrugs- 
minister én, at han ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag, til lov om ændring af. lov om ud- 
stykning og sammenlægning m. m. af faste 
ejendomme og lov om afgift for ekspedition af 
udstykningssager. ,, 

I skrivelse 4f dags dato meddeler ministe- 
ren for offentlige arbejder, at ban ønsker 
skriftligt at fremsætte: , v , 

Forslag til lov om udforskning og udnyttelse 
af sømaterialer inden for søterritoriet. 

I skrivelse af 4. ,d. m. anmoder økonomi- 
ministeren om, at der må blive foretaget 
nyvalg af et medlem til Danmarks'National- 
bänks, repræsentantskab for resten, af funkti- 
onsperioden indtil 1. april 1971 ,i stedet for 
afdøde folketingsmand Jørgen Jensen. 

I skrivelse af gårs dato anmoder udenrigs- 
ministeren om, at der må blive foretaget 
valg af et medlem af folketinget til at ind- 
træde i udetillægsnævnet i stedet foi afdøde 
folketingsmand Jørgen Jensen. ; ' 

Det: er meddelt mig, at Holm Tved. ønsker 
at udtræde af Jønningsudvalget. Til at ind- 
træde i det nævnte udvalg i stedet for Holm 
Tved har vedkommende gruppe udpeget 
Thomas ,Hqte, som herefter er valgt. 

De af folketinget valgte statsre-v isorer hår 
afgivet beretning, om statens udgifter til 
dyrlæger, der er beskæftiget med den offent- 
lige veterinære kontrol.; Eksemplarer er 
omdelt.' 홢 r - 

Med skrivelse af gårs dato har handelsmi- 
nisteren fremsendt eksemplarer af eksport- 
kreditrådets i henhold til § 3, stk. 6, i lov om 
Danmarks erhvervsfond afgivne .beretning 
om rådets virksomhed i  finansåret 1969-70. 
Eksemplarer er omdelt. : ; r 1 


